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Pohled na nejvyšší a nejmalebnější místo Malé Úpy 

 

Úvodem 

Od minulého vydání se toho mnohé změnilo. Koaliční dohoda byla pošlapána a poměr 
sil v zastupitelstvu se náhle obrátil.  Jan Patzelt, v koalici s nejnižším počtem hlasů, se za 
podpory „opozice“ zbavil nepohodlného místostarosty, se kterým ruku v ruce táhl celou 
předvolební kampaní, a zahájil spolupráci s lidmi, kteří za své vlády mnoho dobrého 
obci nepřinesli. Způsob současného vedení obce nechť si potom každý vyhodnotí sám.  
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1.  Co se děje 

Komunální politika = velké zklamání 
Nejsem rád, že musím tyto řádky psát. Raději bych psal o tom, jak vše funguje, čeho jsme společně dosáhli, jaké 
projekty jsou rozpracované. Ale protože se současné vedení obce, vzešlé z naší vítězné koalice, stále více vzdaluje 
základním principům koaliční dohody (koaliční dohoda je mimochodem stále platná), chtěl jsem své pocity za rok 
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působení v zastupitelstvu obce shrnout a představit je občanům. Jsou to mé osobní názory, které se nemusí ve 
všem shodovat s názory ostatních členů sdružení. 

Začalo to náhlým a nijak rozumně vysvětlitelným odvoláním místostarosty Jiřího Škody v říjnu 2009.  Důvody 
uvedené starostou směšné! Přestože by bylo logické, aby starosta navrhl funkci místostarosty dalšímu členovi 
koalice, tedy mně, neučinil tak. Místo toho do funkce místostarosty navrhl člena „opoziční“ kandidátky Robina 
Hudrlíka. Vše s plnou podporou tzv. velké čtyřky, tj. zastupitelů Patzelta, Mocla, Jirotky a Hudrlíka. Můžete si 
všimnout, že veškerá hlasování od té chvíle byla jednotná – nová koalice je na světě! 

Nikdo z nás asi nepochybuje, že funkce místostarosty je významná. Místostarosta zastupuje starostu v době jeho 
nepřítomnosti, tj. musí vykonávat povinnosti uvedené v § 103 zákona o obcích. Místostarosta spolu se starostou 
podepisují právní předpisy obce. Zvolením nového místostarosty se tak starosta přihlásil k jiné skupině, skupině, 
která vládla v minulosti. A jenom potvrdil ty hlasy, které Janu Patzeltovi jeho předvolební „změnu“ nevěřily. 
Nového tajemníka, pana Trojana, neznám, ale jeho angažování je pro tak malou obec, jakou Malá Úpa je, 
přepych. Pokud by totiž místostarosta opravdu vykonával svojí funkci tak, jak by se od místostarosty očekávalo, 
veškeré agendy vedení obce by se zvládly. 

Je smutnou pravdou, že od té chvíle přestává starosta ve významnějších otázkách komunikovat i se mnou.  Schůze 
zastupitelstva jsou náhle sjednávány tak, abych se jich mohl zúčastnit pouze s obtížemi, několikrát se o zasedání 
zastupitelstva dozvídám náhodně nebo z internetu. 

Obecní politika se nyní dohaduje na Hořci a je stále jasnější, že pan Mocl má na chod obce větší vliv, než si před 
měsíci kdo představoval. Během prvních zasedáních zastupitelstva je ještě v ústraní, přeci jenom neví, jak 
dopadne konfrontace s minulostí. Postupem času však získává stále více půdu pod nohama a poté, co je z pozice 
místostarosty odstraněn Jiří Škoda, je jeho návrat do vrcholné (zejména investiční) maloúpské politiky zřejmý. 

Hlasování během zasedání zastupitelstva obce je předvídatelné, zápisy, jejichž přípravou jsou téměř vždy 
pověřeni členové nové koalice, neuvádějí žádné relevantní informace, po diskuzi a otázkách ani památky, žádná 
informace o tom, kdo a jak hlasoval. Po mých námitkách vůči přístupu k zápisům mi bylo sděleno panem 
Moclem, že nemá cenu zápisy psát, protože je stejně nikdo nečte! 

Závěry finančního výboru, jehož jsem předsedou, jsou zlehčovány a nepostupuje se podle nich, přestože finanční 
hospodaření obce vykazuje významné nesprávnosti. Finanční záležitosti obce se mnou starosta ještě nikdy 
nekonzultoval, zřejmě je mu vše jasné a pomoc nepotřebuje. Je mi protivné stále hovořit o společnosti Malá Úpa, 
s.r.o., ale o hospodaření této společnosti nemám žádné informace, přestože o ně nepřetržitě žádám.  

Vzpomínám si na pár měsíců po volbách, bylo to v létě, kdy začal starosta poprvé hovořit o změně územního 
plánu Malé Úpy. Nebylo to však proto, aby se současný územní plán revidoval a zabránilo se živelnému zastavění 
obce, ale proto, aby skupina „investorů“ mohla konečně své nakoupené nemovitosti zhodnotit. Právě proběhlé 
výběrové řízení na zpracovatele územního plánu, klíčového obecního dokumentu, je pokračováním tohoto 
příběhu. Jediným kriteriem byla cena, zkušenost, schopnosti zpracovatele nebyly uvažovány. Chtěl jsem se 
zúčastnit výběru, jak to dopadlo? Výběrová komise ve složení Patzelt, Mocl a Jirotka vybrala paní Ing. arch. Elen 
Malchárková, starostku obce Strahovice kdesi na Moravě. Paní architektku neznám, ale jsem přesvědčen, že 
způsob výběru neodpovídal důležitosti dokumentu. Ale nechme se překvapit, jaké nové stavební a investiční 
projekty na Malé Úpě uvidíme. 

Abych starostovi pouze nekřivdil, nelze mu upřít snahu o zlepšení stavu obce, po několika letech nevlády velmi 
zanedbaného. Agenda je rozsáhlá, spousta věcí se stále musí dávat do pořádku. Jistě má některé dobré myšlenky a 
já s ním mnohdy souhlasím, ale pak se objeví pár věcí, kdy se ptám, proč to jenom dělá? Podle mého názoru mu 
škodí zejména jeho způsob komunikace s občany, nechuť naslouchat a nalézt společné řešení, třeba i za cenu 
kompromisu. A o tom ta politika je! Ono je samozřejmě daleko jednodušší vládnout, když do toho nikdo 
„nekecá“. 

Je mi trochu smutno při pomyšlení, co by se v obci dalo dokázat, pokud by všichni táhli za jeden provaz a měli 
podobnou představu o vývoji a budoucnosti obce.  Malá Úpa je ojedinělé horské středisko, které má velký 
potenciál přilákat návštěvníky, kteří se do ní budou rádi vracet. Jedině tak bude obec prosperovat. Chování obce 
v oblasti marketingu a přístupu k hostům (parkoviště, poplatky, běžecké trasy atd.) může některé hosty spíše 
odradit. A v současné tvrdé konkurenci jiných horských středisek či jiného trávení volného času mohou být 
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některé nekoncepční kroky osudné. Pamatujme na to, že nežijeme před desítkami let, kdy dovolená v Krkonoších 
byla téměř povinnost. Nyní je o hosta nutné bojovat. A pokud bychom se tohoto „boje“ zúčastnili všichni 
maloúpáci, bylo by to moc dobře. 

Karel Engliš 

Život na Úpě 
Blíží se osmé léto, které v Malé Úpě strávíme. Malá Úpa naprosto změnila náš životní styl a rytmus.  

Od začátku jsem si ji zamilovala. Malá Úpa musí nadchnou téměř všechny, kteří ji poznají. Je to opravdu klenot 
Krkonoš. 

Po stabilizaci naší podnikatelské činnosti jsem byla přesvědčena, že je téměř mojí povinností, jako obyvatele 
obce, využít svých schopností a také pomoci o krůček se posunout  na pomyslné výsluní mezi krkonošskými 
obcemi, najít si cestu k svému zákazníkovi, kterým je nejenom rodina s dítětem, ale i důchodce či uspěchaný 
podnikatel, toužící po klidné a aktivní dovolené uprostřed panenské přírody a úchvatného krajinného rázu. Naše 
ubytovací kapacity v obci jsou stále využity nedostatečně a je to obrovská škoda a chyba marketingové strategie.  

Po pár měsících svého působení v obecním zastupitelstvu a dalším období, kdy jsem měla možnost poznat 
fungování místní samosprávy jsem zjistila, že ochota  vytvořit marketingový plán v rámci strategického rozvoje 
obce chybí v jejich prioritách. Naopak současné vedení obce mnohými svými kroky případné turisty spíše odradí. 
Zářným příkladem je cedule STOP a šipka KASA na Pomezních Boudách na hlavním parkovišti, zřetelně 
viditelná při vjezdu z polské strany. Kolik procent z projíždějících díky tomu asi nezastaví? Obrovská investice do 
letního provozu parkovišť včetně kamerového systému je podle mého názoru značně neefektivní z mnoha 
hledisek.  Dnes, v trendu neplacených parkovišť jdeme v naší obci směrem zpět. PROČ? Navíc v této době, kdy 
řada lidí má opravdu hlouběji do kapsy a mnohdy se o místě své dovolené rozhodují podle stavu své peněženky. 
Proč chce obec vybírat poplatky za letní parkoviště, když minulý rok zely prázdnotou, neměli bychom spíš chtít 
návštěvníky přitáhnout? A mít zdarma letní parkoviště je jedním z takových marketingových tahů.  

Nabyla jsem přesvědčení, že této obci nejlépe pomohu, pokud se budu plně věnovat našim podnikatelským 
aktivitám a tím přilákám do obce více turistů, kteří se sem budou rádi vracet, a nejenom do našich penzionů.  
Občas mě však stejně přepadá z mnohých kroků podnikaných současným vedením silný pocit marnosti.  

Velkou radost však  mám z úspěšné realizace Pohádkové stezky, která je již nyní hojně navštěvovaná.  

Musím  zodpovědně říci, že jsem se stáhla z veřejného dění a už se do něho nechci vrátit. Nejsem člověk, který se 
rád pouští do pří s kýmkoli, mám ráda mírumilovný styl života a raději se lidmi snažím vycházet v dobrém. 
Bohužel v naší obci to nejde. 

Ze srdce děkuji svému kolegovi Karlu Englišovi za jeho neúnavnou snahu vnést do této obce svěží vítr a provětrat 
mnohdy zkostnatělé postupy. Za nádherné a efektivní webové stránky, jejichž návštěvnost je velmi  vysoká, za 
moc hezkou reklamní brožurku, kterou spolu s Marií Holomíčkovou připravili a za vše, co přes všechny klacky, 
které jsou mu házeny neustále pod nohy, dodnes činí. 

Hezké léto přeje všem  

Zuzana Semerádová  

Nemáte potřebné informace? 
Také s obecní politikou nesouhlasíte? Máte návrhy na zlepšení? Potřebujete něco? Přijďte na zasedání 
zastupitelstva a ozvěte se. Na zasedáních se téměř nikdo neptá, neklade otázky, třeba i nepříjemné. Je však pravda, 
že jiný názor se v obci necení a je velmi rychle potlačen. Nenechte se však odradit, obraťte se na vedení obce 
písemně a požadujte vysvětlení situace.  

Nyní uvádím stručnou rekapitulaci práv občanů na získání informací o chodu obce. Především určitá práva dává 
zákon o obcích (§ 16 odst. 2 zákona o obcích): 
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...písm. c): vyjadřovat na zasedání zastupitelstva obce v souladu s jednacím řádem svá stanoviska 
k projednávaným věcem 

...písm. d): vyjadřovat se k návrhu rozpočtu obce a k závěrečnému účtu obce za uplynulý kalendářní rok,  a to buď 
písemně ve stanovené lhůtě, nebo ústně na zasedání zastupitelstva 

...písm. e): nahlížet do rozpočtu obce a do závěrečného účtu obce za uplynulý kalendářní rok, do usnesení a zápisů 
z jednání zastupitelstva obce 

...písm. f): požadovat projednání určité záležitosti, je-li žádost podepsána nejméně 0,5% občanů obce (tj. 0,69 
občana, tzn., že kdokoliv z obce může takovou žádost podat), musí být projednána na zasedání zastupitelstva 
nejpozději do 90 dnů. 

Překvapivě daleko mocnějším nástrojem, jak získat informace z obce, je zákon o svobodném přístupu 
k informacím. č. 106/1999 Sb. Podle něho neexistuje mnoho možností, kdy obec informace neposkytne, a pokud 
se tak stane, existují další nástroje, jak nesplnění povinnosti dále řešit (odvolání atd.). Několik základních 
informací (více jich získáte na internetové adrese www.otevrete.cz) 

• Žádost není třeba žádným způsobem zdůvodňovat, ale musí být srozumitelná. 

• Ze žádosti musí být zřejmé, komu je určena, že se žadatel domáhá poskytnutí informace podle zákona, 
informace o žadateli - jméno, příjmení, datum narození, adresu místa trvalého pobytu (adresu sídla) nebo 
není-li trvale přihlášen k trvalému pobytu, adresu bydliště a adresu pro doručování; adresou pro doručování se 
rozumí též elektronická adresa. 

• Lhůta pro vyřízení žádosti o informace je 15 dnů ode dne přijetí žádosti nebo od doplnění žádosti. Lhůta 15 
dnů od doručení žádosti může být prodloužena nejvýše o 10 dní. 

• Co konkrétně si lze vyžádat? Kopie zápisu z jednání zastupitelstva, informace k pracovní náplni zaměstnanců 
obce, poskytnutí faktury, dodacího listu, výkazu práce, atd. 

Webová stránka www.malaupa.cz  - novinky 

• Od prosince funguje i zimní verze stránek 

• Od roku 2009 je prezentace objektů zpoplatněna, komunikaci s komerčními subjekty zařizuje paní 
Vojtěchová z obecního úřadu, jakékoliv změny na www stránce posílejte stále na webmaster@malaupa.cz 

• Řazení komerčních zařízení, zejména ubytovatelů. Až na jednoho ubytovatele nikdo nenamítal abecední 
řazení ubytovacích zařízení. Pro ty, kteří se domnívají, že návštěvník www stránky „nedojde“ až na konec 
abecedy, jsme udělali vizuální přehled všech ubytovacích zařízení na začátku. 

• Stránka školy je připravena a je na paní Hůlkové, jak s ní bude pracovat a dále aktualizovat. Ideální by bylo, 
aby na stránce byly rozvrhy, čerstvé novinky, jídelní lístek atd. 

• Rubrika „Starosta odpovídá“ – vzhledem k tomu, že rubrika není mnoho používána a navíc se na ni objevují 
některé zavádějící dotazy, rubrika je zrušena. Pokud máte dotaz na starostu, buď se písemně dotažte přímo na 
obci nebo přijďte na zasedání zastupitelstva a v rámci diskuze se zeptejte. 

• Chtěl bych poděkovat překladatelům stránek do němčiny (Hans Warsow), angličtiny (Petr Solař) a polštiny 
(Helena Jankowska). Pokud si chcete nechat přeložit své vlastní stránky nebo jiné texty, můžete se obrátit na 
Hanse Warsowa (h.warsow@volny.cz) nebo na Petra Solaře (slunco@hotmail.cz). 
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Informační brožura o Malé Úpě 
Díky vzájemné spolupráci Infocentra Malé Úpy a Kowar se podařilo získat z fondů Glacensis dotaci na projekt 
Malá Úpa – Kowary, česko polské přátelství. Velký dík patří Marii Holomičkové, ona má velkou zásluhu na tom, 
že jsme dotaci získali. Část získaných peněz byla použita na vydání informační brožury o Malé Úpě. Výtisky jsou 
určeny především pro distribuci na veletrzích (v Čechách i v zahraničí) a na přímé oslovení potenciálních 
návštěvníků naší obce. Informační brožura by neměla sloužit k hromadnému rozdávání návštěvníkům obce. Proto 
byly brožury rozdány jednotlivým ubytovacím zařízením v obci pouze v omezené míře. 

Kostel sv. Petra a Pavla – oprava hodin 
V lednu jsme byli těsně před požádáním o dotaci na rekonstrukci kostelních hodin. Vše bylo domluveno se 
současným vlastníkem kostela (Římsko katolickou farností zastoupenou panem Dariuszem Mogielnickým), 
včetně projektu na rekonstrukci, fotografické dokumentace a podkladů pro žádost. Zároveň jsme s panem farářem 
diskutovali o následném možném bezúplatném převodu kostela na obec. 

Bohužel žádost nakonec podána nebyla, podle slov pana faráře kvůli tomu, aby převod vlastnictví kostela na obec 
neporušil podmínky dotace. Ačkoliv jsme se o získání dotace s Marií Holomičkovou usilovně snažili, bližší 
vysvětlení, proč se dotace nedotáhla do konce, jsme nedostali. 

Budeme se snažit využít dalších dotačních titulů a pokud nebude pravděpodobné, že dotaci dostaneme, pokusíme 
se vyhlásit veřejnou sbírku a získat peníze touto cestou. 

Rozhledna na Malé Úpě? 
Rozhledna na Malé Úpě? Proč ne. V sobotu dne 18.4.2009 ve 14:00 se na Infocentru v konala výstava prací 
studentů 1. ročníku ateliéru fakulty ČVUT doc. ing. arch. Karla Fořtla na téma Rozhledna na Pomezním 
hřebenu. Výstava představila několik zajímavých řešení, jak by rozhledna mohla vypadat. Je jen dobře, že 
takové nápady existují. O návštěvníky je třeba pečovat a lákat je na nejrůznější atrakce. Rozhledna 
s dalekým výhledem na všechny světové strany takovým počinem jistě je. 

Rohačky 
Rohačky a Malá Úpa. Chtěli bychom, aby toto spojení bylo pro turisty automatické. Velkou slavností rohaček a 
vyvrcholením zimní sezony je sjezd rohaček z Malé Úpy do Kowar, respektive do Jelenie Strugy. Letos se jel již 
8. ročník, akce se zúčastnily i posádky slovenských saní „krnaček“ – slovenští jánošíci také vyhráli první tři místa. 
Do dalšího ročníku bychom rádi nasadili vlastní rohačky i posádky. Uvažujeme také o „konkurenční“ maloúpské 
akci, a to sjezdu rohaček z chaty Jelenka. Hlavním propagátorem rohaček v obci je Marie Holomičková  - 
děkujeme (samozřejmě nesmíme zapomenout ani na pana Tylše). 

Lyžování s dětmi 
Po roční pauze jsme opět obnovili čtvrteční lyžařské odpoledne. Mou příjemnou povinností bylo strávit s dětmi 2 
hodiny na svahu, něco je naučit, vyblbnout se a zasportovat. K mému potěšení se děti scházely v hojném počtu: 
Bára, Honzík, Tom, Sebík, Anežka, Eliška, Lucka, Maruška, Evička, Pája, Jára, Terezka, Lukášek. Díky 
Havelkovým a Tomášovi Kopeckému, který nás často doprovázel, jsme měli vždy ochrannou ruku. Naštěstí k 
žádnému úrazu nedošlo, maximálně jsme na sjezdovce „hodili tygra“. Děti poznaly i jízdu mimo sjezdovku, tzv. 
off roadek. Na posledním setkání jsme jeli jízdu zručnosti v maskách. Po jízdě s tácem a konvičkou, jízdě pozadu 
a jízdě v boulovatém  terénu mezi stromy následoval klasický závod ve slalomu. Za nápadité masky a bojovnost  v 
brankách byly děti odměněny dobrotou u „Dědka a báby“ a medailí s diplomem. Jsem ráda,  že všichni zdolají i 
náročnější sjezdovku a hlavně – HORALOVÉ PŘECE UMÍ LYŽOVAT!! Těším se na další lyžařskou sezónu s 
dětmi a věřím, že i Krakonoš k nám bude příznivě nakloněn. 
 
Hanka Pomezka  
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2.  Akce 
 
každou středu od 16:00 se pořádají volejbalové středy na hřišti u restaurace U kostela 
 
28.5. (čtvrtek) – škola pořádá "Spaní ve škole pro školáky i školčata a jiné bytůstky"  
 
29.5. (pátek) – dopoledne následují akce ve škole na bowlingu, odpoledne od 13:00 proběhne společná akce ke 
Dni dětí – bližší informace budou následovat, sledujte www stránku Malé Úpy. 
  
20.6. (sobota)  - od 8:30 turnaj v nohejbalu -  pořádá Sbor dobrovolných hasičů v Malé Úpě, občerstvení zajištěno 
 
21.6. (neděle) – ve 13:00 bude v kostele pořádán koncert pěveckého souboru CANTUS z Jaroměře 
 
27.6. (sobota)  - tradiční Maloúpský Jarmark 

• dětský program  
• hudební doprovod – skupina Nebozez  
• maňáskové divadlo pro děti – Jaroslava Holasová  
• klaunské vystoupení nebo žonglování 
• předvádění dravého ptactva 
• jízda na koni nebo „mushing“ – jízda se psím spřežením pro malé i velké 

2.  Rozhovor s osobností 

Na tomto místě byl v minulém vydání publikován rozhovor s Pavlem Klimešem. Oslovili jsme některé zajímavé 
osobnosti v obci i okolí, ale nikdo se zatím k rozhovoru neodhodlal. Proto necháváme tuto rubriku v tomto vydání 
Občasníku prázdnou. 

Pokud máte nějaký tip na rozhovor, dejte nám ho. 
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